



أيار/مايو 2023

مرصد

الانتهاكات الإسرائيلية بحق الشعب الفلسطيني في المجالات التربوية والثقافية والعلمية

يصدر عن:

اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم

تمهيد

تمارس سلطات الاحتلال الإسرائيلي انتهاكات يومية بحق الشعب الفلسطيني ومقدساته ومقدّراته التراثية والطبيعية، ويقوم هذا المرصد على متابعة ورصد الانتهاكات الإسرائيلية في مجالات التربية والثقافة والعلوم، في إطار سعي اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم الدائم لاطلاع المنظمات الدولية المتخصصة لا سيّما اليونسكو والإيسيسكو والألكسو على صورة الأوضاع التربوية والثقافية والعلمية في فلسطين عموماً والقدس بشكل خاص، التي يسعى الاحتلال بكل الوسائل لتحويلها وتهويد تاريخها من خلال فرض السيطرة على المدراس والمناهج الفلسطينية، والمشهد الثقافي فيها. حيث يهدف المرصد لإبراز الانتهاكات التي يرتكبها الاحتلال وخرقه لكافة الاتفاقيات الدولية ذات الصلة.

ويستند هذا المرصد المتخصص على منهجية تقوم على جمع وفرز البيانات والتقارير الصادرة عن جهات الاختصاص الرسمية وغير الرسمية، إضافة إلى الوكالات الإعلامية الرسمية، والجهات والمنظمات الحقوقية الدولية، هذا فضلاً عن تقارير الطواقم المتخصصة في اللجنة الوطنية التي ترصد فيها التحريض والعنصرية في الإعلام الإسرائيلي والانتهاكات ذات الصلة بمجالات عملها.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

تتركز انتهاكات الاحتلال الإسرائيلي في مجال التعليم على مستويات مختلفة تتمثل في انتهاك حقوق الطلبة والمعلمين، والمدارس بحد ذاتها، إضافة إلى سير العملية التعليمية. إذ تقوم سلطات الاحتلال بالاعتداء على الطلبة والمعلمين خلال توجههم للمدارس، وخلال أوقات الدوام، وتواصل إصدار أوامر بالهدم للمدارس في مختلف المناطق بحجج مختلفة، إضافة إلى نصب الحواجز مما يعيق سير العملية التعليمية وتأخير أو منع وصول الطلبة والمعلمين لمدارسهم.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم في الضفة الغربية وقطاع غزة على النحو الآتي:

الشهداء	الجرحي	الأسرى	الطلبة
7	55	27	

- 4 أيار/ مايو: اقتحمت قوات الاحتلال الإسرائيلي مدينة نابلس، وقد أسفر العدوان عن ارتقاء ثلاثة شهداء، وإصابة 166 مواطناً، أربعة منهم بالرصاص الحي جرى نقلهم إلى المستشفيات، إضافة إلى إصابة 10 آخرين جراء السقوط، و152 حالة اختناق بالغاز بينهم طلبة مدارس. واضطرت مديرية التربية والتعليم في مدينة نابلس، إلى إخلاء 16 مدرسة بالمدينة قريبة من المنطقة التي جرى فيها اقتحام قوات الاحتلال، حفاظاً على حياة الطلبة. خاصة وأن الاقتحام جرى أثناء تواجد الطلبة في المدارس، حيث أطلق جنود الاحتلال الأعيرة النارية وقنابل الغاز في محيط المدارس.
- 7 أيار/ مايو: هدمت قوات الاحتلال الإسرائيلي مدرسة «التحدي 5» في بيت تعمر شرق بيت لحم. تخدم هذه المدرسة تنحو 60 طالباً من الصف الأول وحتى الرابع، وكانت قد تعرضت للهدم عام 2017 قبل أن تبنى من جديد في العام ذاته.
- 9 أيار/ مايو: بدأت قوات الاحتلال الإسرائيلي عدوانها على قطاع غزة، مستخدمة الطائرات والصواريخ، وقصفت المناطق السكنية مستهدفة كافة فئات المجتمع الفلسطيني في القطاع. استمر العدوان خمسة أيام متواصلة حتى 14 أيار/ مايو 2023 تسببت باستشهاد 6 أطفال في القطاع، وإصابة 48 طفلاً وتشريد العديد من الأسر الذين فقدوا منازلهم ولديهم أطفال وطلبة مدارس، مما سينعكس وجوباً على الحالة النفسية لدى الأطفال بشكل متراكم مع الوقت. كما تعطلت الحياة التعليمية في القطاع خلال العدوان.
- 10 أيار/ مايو: هدمت قوات الاحتلال مدرسة «التحدي 5» في محافظة بيت لحم للمرة الثانية خلال أسبوع واحد. وهي المرة الثالثة منذ إنشائها.
- 29 أيار/ مايو: اقتحمت قوات الاحتلال مدرسة ذكور الكروم الأساسية العليا في بيتونيا غرب رام

- الله، ومنعت الطلاب والهيئة التدريسية والإدارية من مغادرتها تحت تهديد السلاح.
- 30 أيار/مايو: اعتدت قوات الاحتلال على طلبة المدارس في بلدة حوارة في محافظة نابلس، مما أدى إلى وقوع إصابات بحالات الاختناق.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي

يشكل التعليم العالي في فلسطين هدفاً رئيسياً للاحتلال، إذ يحاول بكل الوسائل والأدوات العمل على إضعافه والتدخل به، بهدف إفراغ التعليم العالي من محتواه ومضمونه الوطني، وكذلك قدرته لإيصال رسالته للعالم، وتتنوع هذه الانتهاكات ما بين الاعتداء على الطلبة في الجامعات واستهدافهم، بالقتل أو الاعتقال، وكذلك اقتحام الجامعات ومصادرة العديد من الأدوات والأجهزة، كما أنها تعمل على فرض القيود على الأكاديميين الأجانب والفلسطينيين على حدٍ سواء.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي في الضفة الغربية وقطاع غزة على النحو الآتي:

الجرحي	الشهداء	الأسرى	الطلبة الجامعيين
1	-	3	

- 9 أيار/مايو: بدأ العدوان الإسرائيلي على قطاع غزة مستهدفاً كافة أنحاء الحياة بما فيها الحياة التعليمية في الجامعات الفلسطينية في قطاع غزة، وقد تعطلت الجامعات الفلسطينية في القطاع عن الدوام طيلة فترة العدوان الذي امتد حتى 14 أيار/مايو 2023.
- 16 أيار/مايو: قامت قوات الاحتلال الإسرائيلي باقتحام محيط جامعة الخليل، واندلعت مواجهات مع الطلبة مما أدى إلى وقوع عدد من الإصابات من الطلبة والمواطنين في المدينة.
- 16 أيار/مايو: اندلعت مواجهات بين المواطنين وقوات الاحتلال الإسرائيلي، عند مدخل جامعة فلسطين التقنية خضوري فرع العروب شمال الخليل، ما أسفر عن إصابة شاب بالرصاصة الحي في قدمه والعشرات من الطلاب والمواطنين بحالات اختناق.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي

تتركز انتهاكات الاحتلال الإسرائيلي بحق التراث الفلسطيني المادي في الاعتداءات على المقدسات والمواقع الأثرية والطبيعية الفلسطينية سواء من خلال قوات الجيش الإسرائيلي أو من قبل المستوطنين الذين يقومون بالاعتداء على هذه المواقع وتدنيها تحت حماية الجيش الإسرائيلي.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث الثقافي المادي على النحو الآتي:

- 7 أيار/ مايو: صادق الاحتلال على تطوير موقع استيطاني متاخم لقرية سبسطية (المسجلة على القائمة التمهيدية للآثار التراث العالمي/ اليونسكو) بما يستهدف الموقع الأثري فيها، مما يسمح بزيادة وصول المستوطنين إلى المكان وتقليص الوجود الفلسطيني.
- 18 أيار/ مايو: منعت قوات الاحتلال لجنة أعمال الخليل من استكمال ترميم مبنى في محيط الحرم الإبراهيمي.
- 18 أيار/ مايو: اقتحم مستوطنون بحماية مشددة من قوات الاحتلال الموقع الأثري في سبسطية في محافظة نابلس وأدوا صلوات وطقوس دينية.
- 22 أيار/ مايو: شارك عشرات المستوطنين المدججين بالسلاح، اليوم الإثنين، في مسيرة استفزازية في البلدة القديمة من مدينة الخليل، جنوب الضفة.
- 31 أيار/ مايو: مستوطنون يهريون مواد بناء داخل الحرم الإبراهيمي في الخليل. أعرب عدداً من المواطنين تخوفهم وقلقهم، من قيام مستوطنون بتهديب مواد بناء إلى داخل الحرم الإبراهيمي في مدينة الخليل، بعد منتصف الليلة. وقد وثق نشطاء، بالفيديو، قيام مجموعة من المستوطنين بحماية جنود الاحتلال، وهم يقومون بتهديب مواد بناء لداخل الحرم. وقال النشطاء، أن عملية تهديب مواد البناء بعد منتصف الليل، يدل على وجود نية مبيتة للمستوطنين لتغيير معالم الحرم الإبراهيمي، بهدف الاستيلاء عليه، وتحويله لكنيسة يهودي.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي

- 22 أيار/ مايو: تساوفاً مع الاحتلال ومخططاته التي تطل التراث والرواية والآثار والأرض، قامت منصات رقمية عالمية بحجب أغاني فلسطينية وطنية، حيث تم حذف أغنية «أنا دمي فلسطيني للفنان الفلسطيني محمد عساف، ويأتي هذا في سياق الحرب على المحتوى الفلسطيني الوطني و يصب في خانة العدوان والاستهداف اليومي لكل ما هو فلسطيني.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة

- تداولت الصحف الاسرائيلية في شهر أيار/ مايو 2023 أخباراً حول نية وزير المالية الإسرائيلي بتسلييل سموتريش ووزيرة البيئة الاسرائيلية عيديت سيلمان تقديم مقترح لإقامة 33 موقعا للتخلص و حرق النفايات في أراضي دولة فلسطين. ويأتي هذا المقترح في سياق سياسة ومخططات حكومة الاحتلال الإسرائيلي لتدمير الأرض الفلسطينية

ومقدراتها الطبيعية والسعي لتحويلها إلى مكب للنفايات والمواد الكيماوية الخطرة الإسرائيلية، والإمعان والإصرار على زيادة معاناة الشعب الفلسطيني من خلال العمل المقصود الذي تقوم به في تلويث المياه والهواء والتربة وتدمير البيئة الطبيعية ودفعهم إلى ترك وهجرة بيوتهم وأراضيهم، الأمر الذي يسهل من سيطرة حكومة الاحتلال ومستوطناتها على الأرض الفلسطينية. هذا بالإضافة إلى تطبيق سياسة الضم الزاحف التي تنتهجها حكومة دولة الاحتلال، من خلال تفعيل وتنفيذ القانون الإسرائيلي على الأراضي الفلسطينية المحتلة.

كما ويتوافق هذا المقترح مع المقترح السابق الذي قام عضو الكنيست المتطرف عن حزب الليكود داني دانون بتقديمه للكنيست والذي يتضمن تعديل القانون الإسرائيلي الخاص بالمنتزهات الوطنية والمحميات الطبيعية والمواقع الوطنية والمواقع التذكارية وجعله سارياً في الأراضي الفلسطينية. تشكل ممارسات الاحتلال الإسرائيلي خرقاً واضحاً وفاضحاً لأحكام ومبادئ القانون الدولي الإنساني خاصة اتفاقية جنيف الرابعة والبروتوكول الإضافي الأول الملحق باتفاقية جنيف، بالإضافة إلى المخالفة القانونية الجسيمة لأحكام الاتفاقيات الدولية البيئية خاصة اتفاقية بازل بشأن التحكم في نقل النفايات الخطرة والتخلص منها عبر الحدود واتفاقية استكهولم بشأن الملوثات العضوية الثابتة واتفاقية روتردام بشأن إجراءات الموافقة المسبقة عن بعد للمواد الكيماوية الخطرة ومبيدات الآفات الزراعية، فضلاً عن نواتج تلك المخططات الإسرائيلية التي سوف تؤدي إلى التهجير القسري للأهالي والسكان الفلسطينيين في تلك المناطق المستهدفة، الأمر الذي يشكل جريمة ضد الإنسانية وفقاً لأحكام المادة السابعة من نظام روما الأساسي للمحكمة الجنائية الدولية.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة على النحو الآتي:

المجموع	طولكرم	جنين	الخليل	بيت لحم	أريحا	نابلس	سلفيت	طبيعة الانتهاك
3			2	1				اعتداء على منشآت زراعية
9	1	1		2	1	4		اعتداء على أراضي
5			2	1		1	1	اقتلاع أشجار
1			1					الثروة الحيوانية
1							1	نفايات خطرة
18	1		5	4	1	5	2	المجموع

*استمر الاحتلال انتهاكاته بحق البيئة الفلسطينية حيث تم رصد ما مجموعه 18 اعتداء خلال شهر مايو/ أيار 2023، وكان للاعتداءات على الأراضي والاستيلاء عليها الحصاة الأكبر بواقع (9) اعتداءات وتركزت في مجمل الانتهاكات في مدينتي جنين ونابلس.

الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس

تسعى سلطات الاحتلال بشكل دائم الى طمس هوية الشعب الفلسطيني وافراغ الجيل الناشئ من هويته الوطنية، وتدمير قطاع التعليم في فلسطين بشكل عام والقدس بشكل خاص، ويواصل الاحتلال استهدافه للطلبة والكوادر التربوية والمدارس، وانتهاكاته بحق التعليم في القدس ومحاولاته الرامية إلى ضرب مقومات الهوية الوطنية الجمعية؛ عبر تشويه المناهج وتحريفها. من جهة أخرى تتواصل محاولات سلطات الاحتلال لإزالة معالم المدينة العربية والإسلامية وإفقادها طابعها الديني والحضاري، من خلال تنفيذ المشاريع الاستيطانية والحفريات تحت المدينة بشكل عام وتحت المسجد الأقصى بشكل خاص والتي باتت تشكل خطراً حقيقياً على المسجد الأقصى واحتمال انهيار أجزاء منه. في المقابل تمنع سلطات الاحتلال أي عمليات ترميم ممكنة فيه، ويضاف إلى ذلك تسهيل اقتحام المستوطنين و«تحت ما يسمى سياح» للمسجد الأقصى تحت حماية أمنية مشددة وممارسة طقوس تلمودية تتنافى مع الوضع الخاص للمسجد المبارك بصفته معلم إسلامي خالص.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس على النحو الآتي:

- الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم:

انتهاكات الاحتلال بحق الطلبة في مدينة القدس، وهي كما هو موضح في الجدول الآتي:

الطلبة	الأسرى	الشهداء	الجرحي
	33	-	14

- الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي:

- 28 أيار/مايو: تداولت اللجنة الوزارية المختصة بالتشريع في دولة الاحتلال مشروع قانون يحظر رفع العلم الفلسطيني في الجامعات الإسرائيلية، ويلزمها بطرد كل طالب يرفعه.

- الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي:

عدد المستوطنين	اقتحامات المسجد الأقصى المبارك
	5951

- 18 أيار/مايو: اقتحم أكثر من 400 مستوطن بينهم وزراء وأعضاء «كنيست» المسجد الأقصى المبارك في مدينة القدس.
- 18 أيار/مايو: اعتدت قوات الاحتلال على حراس المسجد الأقصى بالضرب واعتقلوا أحد الحراس.
- 21 أيار/مايو: اجتمع رئيس الوزراء الإسرائيلي بنيامين نتنياهو، بأعضاء حكومته في نفق تحت المسجد الأقصى المبارك، وذلك بعد ساعات قليلة من اقتحام أحد وزرائه باحات المسجد الشريف، وهو ما أثار إدانات واسعة، فلسطينية وعربية وإسلامية. ونقل عن نتياهو قوله خلال الاجتماع «المعركة لا تزال مستمرة من أجل وحدة القدس».

إن المعلومات الواردة في هذا المرصد مستمدة من:

- وزارة التربية والتعليم
- وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
- وزارة الثقافة
- وزارة السياحة والآثار
- وكالة الأنباء والمعلومات الفلسطينية (وفا)
- تلفزيون فلسطين
- سلطة جودة البيئة
- سلطة المياه الفلسطينية.
- محافظة القدس
- هيئة شؤون الأسرى والمحررين
- مركز معلومات وادي حلوة - القدس



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 ، 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>



Palestinian National
Commission for Education,
Culture and Science

May 2023

Observatory

Israeli violations against the Palestinian people in the educational, cultural and scientific domains

**Issued by
Palestinian National Commission for Education ,Culture and Science**

Preface

Israeli occupation authorities practice daily violations against the Palestinian people their sanctities ,heritage, and natural assets.This observatory follows up and monitor Israeli violations in the educational , cultural ,and scientific areas within the permanent endeavor of the Palestinian National Commission for Education ,Culture and Science to brief the specialized international organizations ,especially UNESCO ,ICESCO and ALECSO ,with the educational, cultural and scientific situation in Palestine in general and in Jerusalem in particular, where occupation seeks by all means to Judaize the city and its history by imposing control over Palestinian schools ,curricula ,and the cultural scene .The observatory aims to highlight the violations committed by the occupation and its violation of all relevant international conventions.

This specialized observatory utilize a methodology based on collecting and sorting data and reports issued by official and unofficial authorities ,in addition to official media agencies ,international human rights organizations and agencies ,in addition to the reports of specialized teams in the National Commission that monitors incitement and racism in the Israeli media and the violations of relevance to its work scope.

Israeli violations in the field of education

The violations of the Israeli occupation in the field of education come on different level, such as the violation of the rights of students and teachers ,and the schools themselves ,in addition to the progress of the educational process .. Occupation authorities attack students and teachers on their way to schools and during working hours ,issue demolition orders for schools in various regions under various pretexts ,in addition to erecting barriers that impede the progress of the educational process and delay or prevent students and teachers from arriving to their schools.

The report monitored Israeli violations in the field of education in the West Bank and Gaza Strip as follows:

	detainees	wounded	Martyrs
Students	27	55	7

- **May 4** : Israeli occupation forces stormed the city of Nablus.The aggression resulted in killing three people and wounding 166 citizens four of whom were shot with live bullets and were taken to hospitals ,in addition to the injury of 10 others as a result of falling from high places, and 152 cases of gas suffocation including school students .The Directorate of Education in the city of Nablus was forced to evacuate 16 schools in the city and to close the area which occupation forces raided in order to preserve the lives of the students bearing in mind that the raid took place while the students were at schools and the Israeli soldiers fired live bullet and tear gas canisters in the vicinity of the schools.
- **May 7** : Israeli occupation forces demolished the «Al Tahaddi 5» school in Beit Ta»mar, east of Bethlehem. This school serves about 60 students from the first to fourth grades, and it was demolished in 2017 before it was rebuilt in the same year.
- **May 9** : Israeli occupation forces began their aggression against Gaza Strip using planes and missiles. They bombarded residential areas, and targeted all sectors of Palestinian society in the Strip .The aggression continued for five successive days until 14 May 2023 causing the death of 6 children in the Strip, the injury of 48 children ,and the displacement of many families who lost their homes including children and school students ,which will necessarily reflect on the psychological state of children over time .Educational life in the Strip was also disrupted during the aggression.
- **May 10** : Occupation forces demolished the «Al Tahaddi 5» school in Bethlehem



for the second time within a week .It is the third demolition since the school was established.

- **May 29** :occupation forces raided Al-Krum Basic High School for Boys in Beitunia ,west of Ramallah ,and prevented students, teachers and the administrative staff from leaving it at gunpoint.
- **May 30** : occupation forces assaulted school students in the town of Hawara in Nablus governorate ,which resulted in suffocation cases.

Israeli violations in the field of higher education

Higher education in Palestine is a major target of the occupation as it attempts by all means to weaken it and to interfere with it aiming at emptying higher education of its national content and weakening its role in conveying its message to the world .These violations vary between attacking students at their universities and targeting them by either killing or arresting them as well as storming universities and confiscating devices. In addition, Israeli authorities impose restrictions on both foreign and Palestinian academics.

The report monitored Israeli violations in the field of higher education in the West Bank and Gaza Strip as follows :

	Wounded	Martyrs	Detainees
University students	1	-	3

- **May 9** : The Israeli aggression on the Gaza Strip began targeting all aspects of life ,including the educational life in the Palestinian universities in the Gaza Strip .
- **May 16**: Israeli occupation forces stormed the campus of Hebron University causing clashes with students ,which led to a number of injuries among students and citizens in the city.
- **May 16** : Clashes broke out between citizens and the Israeli occupation forces at the entrance of Palestine Technical University ,Khadoori ,Al-Aroub branch, north of Hebron ,which resulted in the injury of a young man with live bullets in the foot in addition to the suffocation of dozens of students and citizens .

Israeli violations in the field of tangible heritage

Israeli occupations violations against the tangible Palestinian heritage come in the form of the attacks on Palestinian sanctities, archaeological and natural sites either by Israeli army forces or by settlers who attack and desecrate these sites under the protection of the Israeli army.

The report monitored Israeli violations in the field of tangible cultural heritage as follows:

- **May 7** : Israeli occupation approved the development of a settlement site adjacent to the village of Sebastia which is registered on the tentative list of the World Heritage List (UNESCO) targeting the archaeological site there. This allows increasing settlers access to the place and reducing the Palestinian presence.
- **May 18** : Israeli occupation forces prevented Hebron Construction Commission from completing the restoration of a building in the vicinity of the Ibrahimi Mosque.
- **May 18** : Settlers with heavy protection from the occupation forces stormed the archaeological site in Sebastia in Nablus governorate and performed prayers and religious rituals.
- **May 22** : Dozens of heavily armed settlers participated ,today ,Monday ,in a provocative march in the Old City of Hebron ,in the south of the West Bank .
- **May 31** : Settlers smuggled building materials into the Ibrahimi Mosque in Hebron . A number of citizens expressed their fear and concern that settlers smuggled building materials into the Ibrahimi Mosque in Hebron ,after midnight . Activists video-documented a group of settlers protected by Israeli soldiers while they were smuggling building materials into the mosque . Activists said that the smuggling of building materials after midnight indicates settlers' intention to change the features of the Ibrahimi Mosque ,with the aim of seizing it and turning it into a synagogue .

Israeli violations in the field of cultural expression

- **May 22** : In line with occupation's plans that affect the heritage ,the novel, antiquities and land, international digital platforms have blocked and removed patriotic Palestinian songs such as the song " my blood is Palestinian "by the Palestinian singer Muhammad Assaf .This comes in the context of the war on the national Palestinian content and falls under the category of aggression and the daily targeting of all that is Palestinian .



Israeli violations in the field of the environment

In May, 2023 Israeli newspapers circulated news about the intention of the Israeli Minister of Finance Bezalel Smotrich ,and the Israeli Minister of the Environment ,Idit Silman ,to submit a proposal to establish 33 sites for burning and disposal of waste in the territory of the State of Palestine.

This proposal comes in the context of the policy and plans of the Israeli occupation government to destroy the Palestinian land and its natural capabilities and seek to turn it into a dumping ground for Israeli hazardous chemicals and waste persisting and insisting on increasing the suffering of the Palestinian people through the intended actions of polluting water ,air and soil as well as destroying the natural environment to push Palestinians to leave their homes and lands to facilitate the Israeli control of the Palestinian land. Above all, the creeping annexation policy pursued by the Israeli government through activating and implementing Israeli law on the occupied Palestinian territories.

This proposal is also in line with the previous proposal presented to the Knesset by the extremist member of Knesset for Likud Party ,Danny Danon ,which includes amending the Israeli law on national parks ,nature reserves ,national sites ,and memorial sites ,and making it applicable in the Palestinian territories.

The practices of the Israeli occupation constitute a clear and flagrant violation of the provisions and principles of international humanitarian law ,especially the Fourth Geneva Convention and the First Additional Protocol attached to the Geneva Convention ,in addition to a gross legal violation of the provisions of international environmental agreements ,especially the Basel Convention on the Control of Transboundary Movement of Hazardous Wastes and Their Disposal, and the Stockholm Convention on Organic Pollutants, and the Rotterdam Convention on Prior Remote Approval Procedures for Hazardous Chemicals and Agricultural Pesticides, as well as the outcomes of those Israeli plans that will lead to the forced displacement of the Palestinian people and residents in those targeted areas which constitutes a crime against humanity in accordance with the provisions of Article VII of the Rome Statute of the International Criminal Court.

The report monitored Israeli violations in the field of the environment as follows:

The nature of violation	Salfit	Nablus	Jericho	Bethlehem	Hebron	Jenin	Tulkarm	Total
Assault on agricultural facilities				1	2			3
Land assault		4	1	2		1	1	9
Trees uprooted	1	1		1	2			5
Livestock hazardous waste					1			1
	1							1
Total	2	5	1	4	5	1	1	18

Israeli occupation continued its violations against the Palestinian environment as a total of 18 attacks were monitored during May 2023 where attacks and seizure of land scored the largest share of (9) attacks. All violations concentrated in the cities of Jenin and Nablus.

Israeli violations in the city of Jerusalem

Israeli occupation authorities are constantly striving to obliterate the identity of the Palestinian people, empty the emerging generation of its national identity, and destroy the education sector in Palestine in general and in Jerusalem in particular through distorting the curricula. On the other hand, occupation authorities attempt to remove Arab and Islamic features of the city and make it lose its religious and civilized character through the implementation of settlement projects and excavations under the city especially under Al-Aqsa Mosque. This has become a real threat to Al-Aqsa Mosque as it may cause the collapse of parts of it. In addition, the occupation authorities prevent any possible restoration in it, and facilitate storming it by settlers under the name of “tourists” of Al-Aqsa Mosque. This happens under strict security protection and the practice of Talmudic rituals that contradict the special status of the blessed Mosque as a purely Islamic landmark.

The report monitored the Israeli violations in the city of Jerusalem as follows:

Israeli violations in the field of education:

Occupation violations against students in the city of Jerusalem, as shown in the following table:

	Wounded	Martyrs	Detainees
Students	14	-	33

Israeli violations in the field of higher education:

- **May 28** : The ministerial committee on legislation in the occupying state deliberated on a draft law banning raising the Palestinian flag in Israeli universities and requiring the universities to expel any student raises it.

Israeli violations in the field of tangible heritage:

Storming of Al-Aqsa Mosque	
Number of settlers	5951

- **May 18** : More than 400 settlers ,including ministers and Knesset members stormed Al-Aqsa Mosque in Jerusalem.
- **May 18** : Israeli occupation forces beat the Al-Aqsa Mosque guards and arrested one of them.
- **May 21** : Israeli Prime Minister Benjamin Netanyahu met members of his government in a tunnel under Al-Aqsa Mosque a few hours after one of Israeli ministers stormed the courtyards of Al-Aqsa Mosque ,which sparked widespread Palestinian ,Arab and Islamic condemnations. ‘The battle is still going on for the unity of Jerusalem’ Netanyahu was quoted during the meeting.

Sources

The information in this observatory is derived from

- The Ministry of Education
- Ministry of Higher Education and Scientific Research
- Ministry of Culture
- The Ministry of Tourism and Antiquities
- Palestinian News and Information Agency (WAFA)
- Palestine TV
- Environmental Quality Authority
- Palestinian Water Authority
- Jerusalem Governorate
- Commission of Detainees and Ex-Detainees Affairs
- Wadi al-Hilweh Information Center - Jerusalem





Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2420901 , 2421080)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>